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Til stede Søren Aalund, Arne Lund Kristensen, Rikke Albrektsen, Henrik Aarup-Kristensen, Anne
Krøjer, Charlotte Larsen
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deltagere

Chefkonsulent i Sekretariat for Nordjysk Socialaftale Nanna Hjørringgaard,
Specialkonsulent i KKR Nordjylland Haukur S. Thorsteinsson, Vicesocialdirektør i Region
Nordjylland Martin Bjørn Andersen, Chef for Handicap og Socialpsykiatri i Thisted
Kommune Nikolaj Bilgram og Myndighedschef i Jammerbugt Kommune Mia Riise

Øvrige
oplysninger



Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 1.

Godkendelse af dagsorden

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender dagsordenen

Beslutning:

Dagsordenen blev godkendt 

Henrik Aarup-Kristensen ønskede et ekstra punkt tilføjet til slut på dagsordenen (lukket punkt). Dette blev
accepteret.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 2.

Godkendelse af referat fra seneste møde

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender referatet

Bilag:
- DAS Social referat den 27.11.24 (ekskl. bilag)

Beslutning:

Godkendt.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 3.

Sundhedstjek på botilbud

2024-079097 

Resumé

Overenskomst  for  almen  praksis  indeholder  et  tiltag  om  sundhedstjek  til  beboere  på  botilbud.  Region
Nordjylland har leveret et opdateret datatræk for sundhedstjek foretaget af nordjyske praktiserende læger.
Data viser stor variation i antallet af sundhedstjek i de enkelte kommuner, og der ses en stigning i antallet
af  sundhedstjek  gennemført  i  2024  sammenlignet  med  foregående  år.  Der  ønskes  på  den  baggrund  en
drøftelse af eventuelle behov for opfølgning på implementeringen af sundhedstjek på botilbud.

 

Sagsfremstilling

I overenskomsten for almen praksis indgår et tiltag om sundhedstjek til  beboere på botilbud, som trådte i
kraft den 1. januar 2022.

Kort  fortalt  består  tiltaget  i,  at  beboere  på  botilbud  som  udgangspunkt  hvert  andet  år  skal  modtage  et
sundhedstjek  udført  på  botilbuddet  af  beboerens  praktiserende  læge.  Som  udgangspunkt  er  det
botilbuddet, der har initiativforpligtelsen til det første sundhedstjek, men den praktiserende læge kan også
tage  initiativet.  Sundhedstjekket  indeholder  bl.a.  helbredsundersøgelse  med  henblik  på  afdækning  af
somatisk  sygdom,  status  på  eventuel  eksisterende  behandling  (herunder  medicingennemgang)  og
udarbejdelse af plan med beboeren og pårørende/personale.  

Målgruppen for  sundhedstjekket  er,  jf.  vejledning til  overenskomsten,  ”personer på 18 år og derover,  der
opholder  sig  på botilbud,  jf.  servicelovens §§ 107-108 og botilbud efter  almenboligloven med støtte  efter
Servicelovens  §  85,  dvs.  personer  som  opholder  sig  på  botilbud  på  grund  af  betydelig  nedsat  fysisk,
psykisk funktionsevne eller særlige sociale problemer.” 

For  yderligere  beskrivelse  af  sundhedstjek  på  botilbud  henvises  til  ”Vejledning  for  anvendelse  af
overenskomstens ydelser” side 177-178. 

Den  Administrative  Styregruppe  på  socialområdet  behandlede  den  4.  april  2024  et  datatræk  fra  Region
Nordjylland på sundhedstjek på botilbud fordelt  på de nordjyske kommuner. På daværende tidspunkt var
der bl.a. enighed om, at der er knyttet en del usikkerheder til tallene, men at det uanset dette var væsentligt
at få fokus på området og få sat det i systemet lokalt. Det blev besluttet, at punktet skulle drøftes igen i Den
Administrative Styregruppe primo 2025.

Region Nordjylland har nu lavet et opdateret datatræk på forbruget af sundhedstjek på botilbud fordelt på
de nordjyske kommuner. Data dækker perioden fra den 1. januar 2022, hvor ordningen trådte i kraft, til og
med den 25. oktober 2024 (den sidste måned i opgørelsen er således ikke fuldt opgjort). Det opdaterede
datatræk,  som  er  vedlagt  som  bilag,  viser  fortsat  stor  variation  i  implementeringen  af  sundhedstjek  på
botilbud på tværs af de nordjyske kommuner. Datatrækket viser ligeledes, at der i 2024 er sket en markant
stigning i antallet af gennemførte sundhedstjek; hvor der i hele 2022 og 2023 blev gennemført henholdsvis
381 og 458 sundhedstjek, blev der i perioden januar-oktober 2024 gennemført 602 sundhedstjek.

Det  skal  bemærkes,  at  data  dækker  gennemførelsen  af  sundhedstjek  på  botilbud  blandt  praktiserende
læger  hjemhørende  i  de  enkelte  kommuner;  der  er  således  ikke  nødvendigvis  “én  til  én”  sammenhæng
med  beboere  bosiddende  i  de  enkelte  kommuner.  Yderligere  skal  bemærkes,  at  vedlagte  data  dækker
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antal  ydelser  og  ikke  antal  unikke  borgere  (én  borger  kan  således  have  modtaget  mere  end  ét
sundhedstjek).

Chefkonsulent Peter Hviid Paulsen fra det fælleskommunale sundhedssekretariat deltager i dette punkt. 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe:

• Drøfter den fornyede status på sundhedstjek på tilbud med henblik på eventuelle behov for
opfølgning på implementeringen.

Bilag:
- Bilag - sundhedstjek på botilbud (291124)

Beslutning:

Peter Hvid Paulsen indledte punktet, og Den Administrative Styregruppe drøftede, at det stadig er relevant
at følge op på antallet af sundhedstjek, da ordningen videreføres i overenskomst for almen praksis i 2025,
og data indikerer, at ca. 40 % af den samlede målgruppe har fået sundhedstjek i de nordjyske kommuner.
Dataene skal dog tages med væsentlige forbehold, bl.a. eftersom sundhedstjekkene ikke altid registreres
korrekt af lægerne, og da nogle beboere enten ikke ønsker sundhedstjek eller selv søger læge på anden
vis (fx ved konsultation hos lægen fremfor sundhedstjek på botilbuddet). Målsætningen vil således ikke
være, at samtlige beboere i målgruppen modtager et sundhedstjek. Dataene kan umiddelbart ikke gøres
mere specifikke end det vedlagte, så der kan med fordel følges op i eget bagland ift. at blive klogere på
den konkrete status i egen kommune.

Generelt er der i DAS en opfattelse af, at ordningen med sundhedstjek på botilbud fungerer godt. Der
opfordres til, at drøftelserne ligeledes tages i de respektive KLU'er ved behov.  
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 4.

Faste læger på botilbud

2024-079097 

Resumé

Der indføres ny ordning vedr. faste læger på botilbud. Ordningen forventes at starte op med at omfatte 250
botilbud. Alle kommuner skal som udgangspunkt med i ordningen. Meget viden vedr. det rent praktiske
omkring ordningen udestår endnu. Den Administrative Styregruppe bedes drøfte ordningen.

Sagsfremstilling

Uligheden i sundhed er markant for socialt udsatte borgere og borgere med handicap og psykiske lidelser,
der bor på botilbud. I overenskomstaftalen om almen praksis gældende fra 1. januar 2024 er det aftalt, at
sundhedstjek på botilbud, der skal bidrage til at forebygge og evt. behandle somatiske sygdomme for
personer, som opholder sig på botilbud.

Ordningen om fasttilknytning af alment praktiserende læger skal supplere den allerede aftalte indsats med
sundhedstjek og yderligere styrke kompetenceudviklingen på bosteder gennem sundhedsfaglig rådgivning
til medarbejderne, samt medvirke til at reducere omfanget af uhensigtsmæssige indlæggelser og
genindlæggelser blandt en målgruppe, som har en høj forekomst af somatiske problemstillinger og
multisygdom. Dette skal ske gennem både rådgivning, styrket kommunikation og samarbejde mellem
botilbudspersonale og læge, så der sikres størst mulig faglig indsigt i relevante problemstillinger og
sygdomsbilleder hos målgruppen.

Der afsættes i alt 6,3 mio. kr. til honorering af rådgivning og undervisning, som svarer til, at 250 botilbud får
tilknyttet en fast læge. Der foreligger på nuværende tidspunkt ikke en egentlig fordelingsnøgle ift.
fordelingen mellem kommunerne – dog er der fra KL givet udtryk for, at alle kommuner forventes at blive
en del af ordningen. Opgaven er indskrevet i en 1-årig overenskomst, men ordningen forventes fortsat og
ligeledes udbygget til at omfatte mere end de 250 tilbud på længere sigt. Ordningen indgår således også
som en del af den indgåede sundhedsreform fra 15. november 2024, hvor der i 2026 er afsat 3 mio. kr. til
ordningen og fra 2027-2030 årligt 4 mio. kr.

Rent praktisk er detaljerne ikke på plads endnu ift., hvordan det skal føres ud i livet, men dette er under
afdækning. Det er det fælleskommunale sundhedssekretariat, som er primær tovholder på opgaven, hvor
Rammeaftalesekretariatet på det specialiserede socialområde vil skulle byde ind med informationer om
botilbuddene, formidling af kontakter osv. – eksempelvis via DAS. Ligeledes vil der blive etableret en
følgegruppe i hver af regionerne.

Under drøftelse af punktet vil chefkonsulent Peter Hviid Paulsen fra det fælleskommunale
sundhedssekretariat deltage. 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter den nye indsats med faste læger på botilbud med henblik på at komme med
opmærksomhedspunkter mv. til den fremadrettede proces.
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Beslutning:

Peter Hvid Paulsen introducerede til punktet ift. følgende:

• Der er nedsat en nordjysk følgegruppe på sekretariatsniveau, som står for planlægningen mv.
• Planen er, at der kommer en national liste over botilbud i målgruppen (der arbejdes på dette i

KL-regi), men det kan evt. blive relevant i stedet at lave lokale lister. På baggrund af listerne vil de
praktiserende læger have mulighed for tilkendegive eventuel interesse i at være botilbudslæge.

• Det forsøges at lave en mere styret proces, således dækningen af botilbud ikke sker efter ”først til
mølle”-princippet (herunder for at sikre at kommunale, regionale og private tilbud er ligestillede i
processen og for så vidt muligt at understøtte god geografisk fordeling af ordningen)

• Der er på landsplan afsat 6,3 mio. til ordningen i 2025 svarende til dækning af ca. 250 botilbud, og
der forventes at skulle findes minimum 25 botilbud til ordningen i Nordjylland. Men hvis der er flere
interesserede læger, kan man godt gå over de 25 nordjyske botilbud, hvorfor dette ikke skal anses
som en fast ramme/loft i Nordjylland.

• Der arbejdes på at lave informationsmateriale om ordningen, hvor der kan trækkes på tidligere
materiale fra den tilsvarende ordning på plejecentre (herunder materiale fra NordKAP)

DAS drøftede ordningen og bakkede op om denne samt den foreslåede proces.

Der er en opmærksomhed på, at interessen fra botilbud kan vise sig at overstige antallet af interesserede
praktiserende læger, hvorfor en styret proces kan understøtte, at ressourcerne bruges med størst mulig
gevinst for borgerne; på den baggrund var der et ønske om at kunne tilkendegive hvilke botilbud, det kunne
være mest relevante at få en fast læge tilknyttet. Det blev yderligere bemærket, at det vil være en positiv
effekt af ordningen, hvis flere beboere vælger at skifte til den faste botilbudslæge.

Peter Hvid Paulsen nævnte, at KL afholder et webinar den 29. januar om ordningen, hvilket ligeledes er
relevant for botilbudsledere mv. Dette formidles videre, således flest muligt kan deltage deri.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 5.

Forslag om øget kapacitet på de sikrede institutioner

2024-079097 

Resumé

KL og arbejdsgruppen for sikrede institutioner (under KL Koordinationsforum) har udarbejdet en sag vedr.
behov for øget kapacitet, som udgangspunkt for drøftelse i de administrative styregrupper. Den
Administrative Styregruppe bedes drøfte sagsbeskrivelsen vedhæftet som bilag med henblik på at
tilkendegive om, der er opbakning til arbejdsgruppens forslag om udvidelse med 5-10 pladser på de
sikrede institutioner.

Sagsfremstilling

KL's koordinationsforum besluttede på møde den 22. november 2024, at de fem administrative
styregrupper skal drøfte en eventuel udvidelse af antal pladser på de sikrede institutioner. Resultaterne af
de fem styregruppers drøftelser behandles på et ekstraordinært møde i KL’s Koordinationsforum primo
2025. 

Der er i denne sammenhæng udarbejdet en sagsfremstilling vedr. behov for øget kapacitet, som
udgangspunkt for drøftelse i de administrative styregrupper. Denne er vedlagt som bilag
(sagsbeskrivelse). 

Sekretariatet for Nordjysk Socialaftale har med afsæt i forretningsudvalgets input lavet følgende forslag til
input/svar fra de nordjyske kommuner til Koordinationsforum:

I de nordjyske kommuner genkendes problematikken med venteliste til de sikrede institutioner.

Der er derfor opbakning til arbejdsgruppens forslag om at udvide pladsantallet med 5-10 pladser på de
sikrede institutioner (med fokus på at disse nye pladser placeres på de eksisterende sikrede institutioner,
hvor der lettest muligt kan udvides med pladser) samt til den foreslåede tidsplan og placering af pladserne.
 

Forretningsudvalget foreslår ligeledes, at nærværende sagsfremstilling og forslag til svar til
Koordinationsforum behandles i børne- og ungedirektørkredsen før mødet i Koordinationsforum.

Forretningsudvalget har ligeledes ønsket en status på hvilke muligheder der er ift. udvidelse af pladser på
den sikrede institution Kompasset i Nordjylland. Region Nordjylland har beskrevet følgende:

Den Sikrede Institution Kompasset, beliggende i Brønderslev, består i dag af to afdelinger med hver fem
pladser, i alt 10 pladser. I 2022 konverterede Kompasset sine to fleksible pladser til permanente og gik
dermed fra otte permanente pladser og to fleksible pladser til 10 permanente pladser i alt. Med denne
konvertering er Kompassets fysiske rammer dermed også fuldt udnyttet og en eventuel udvidelse ville
kræve et nybyggeri af en ny afdeling.

På Regionens matrikel, hvor Kompasset i dag eksisterer, er der arealmæssigt mulighed for at etablere en
ny afdeling af tilsvarende størrelse med de nuværende og dermed etablere en udvidelse på fem
pladser. Tidshorisonten for et nybyggeri af en ny afdeling med fem pladser og de nødvendige faciliteter
estimeres til at være 2½ til 3 år efter en politisk beslutning. Tidshorisonten indebærer bl.a. at finde en
rådgiver til projektet, udarbejdelse af dispositions- og udbudsmateriale, kontrakt med entreprenør og den
egentlige byggefase.
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På trods af den estimerede tidshorisont vil der være fordele ved at udvide Kompasset på længere sigt. Det
vil bl.a. sikre bedre stordriftsfordele af Kompasset, da det i dag er en forholdsvis lille institution, hvor man
bedre vil kunne udnytte tværgående funktioner o. lign. optimalt. Samtidig vil man sikre en effektiv
udnyttelse af allerede eksisterende ressourcer uden at etablere en ny institution.

 

Indstilling

Det indstilles jf. sagsbeskrivelsen i bilag, at Den Administrative Styregruppe drøfter og tager stilling til
følgende:

1. Arbejdsgruppens forslag til udvidelse med 5-10 pladser på de sikrede institutioner samt den
foreslåede tidsplan og placering af pladserne (herunder sekretariatets forslag til svar til brug på 
Koordinationsforummødet samt svaret fra Region Nordjylland)

2. At beslutningen efterfølgende drøftes på et ekstraordinært møde i KL’s Koordinationsforum, hvor der
tages stilling til den videre proces - herunder at sagsfremstillingen og forslaget til svar behandles
børne- og ungedirektørkredsen før mødet i Koordinationsforum. 

Bilag:
- Sagsbeskrivelse vedr. sikrede pladser december 2024
- Bilag - Afrapportering sikrede institutioner 15.11.2024
- Bilag - 4 cases med alternative tilbud til børn og unge

Beslutning:

Henrik Aarup-Kristensen introducerede til punktet. Martin Bjørn Andersen supplerede med at fortælle om,
at den nordjyske sikrede institution Kompasset altid er fyldt op. Der står ikke pladser ledige. Pladserne
fyldes op af unge fra hele landet, så snart en plads bliver ledig. Særligt de sociale anbringelser fylder. 

Det drøftes, om der kunne laves en afdækning af behovet i Nordjylland ift. et delvist sikret tilbud for de
unge, som potentielt kan komme på en sikret institution, men hvor det eventuelt kunne undgås, hvis der var
et relevant delvis sikret tilbud til denne gruppe. Det besluttes at bringe dette emne ind på et af de
kommende fællesmøder mellem forretningsudvalget på socialområdet og på børne- og ungeområdet.  

Der var i DAS enighed om, at der bakkes op om forslaget til input/svar til Koordinationsforum, da
udfordringerne vedr. ventelister mv. genkendes. Herudover tilføjes det, at der med fordel kan tænkes mere
langsigtet fx ift. etablering af nye pladser på Kompasset. Dette indarbejder sekretariatet, således det
kommer med i behandlingen til børne- og ungedirektørkredsen før Koordinationsforum.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 6.

Orienteringsskrivelse vedr. forsyningsforpligtelse - botilbud til domfældte med
udviklingshæmning

2024-079097 

Resumé

Social- og Boligministeriet har d. 22. november 2024 udsendt en orienteringsskrivelse til samtlige
kommuner, der understreger kommunalbestyrelsernes forsyningsforpligtelse og forpligtelser efter § 16 a i
lov om retssikkerhed og administration på det sociale område (retssikkerhedsloven). Dette grundet, at
Social- og Boligministeriet af Justitsministeriet er blevet gjort opmærksom på, at der i visse tilfælde er
problemer med at fuldbyrde foranstaltninger over for personer, der er dømt til anbringelse i institution for
personer med vidtgående psykiske handicap (domstype II og III). Den Administrative Styregruppe bedes
drøfte orienteringsskrivelsen.

Sagsfremstilling

Social- og Boligministeriet er blevet opmærksom på, at der efter unavngivne kommuners vurdering ikke er
tilstrækkelige botilbudspladser, som er egnet til personer med psykiske handicap, som er dømt til
anbringelse på institution, eller at pladsen ikke oprettes tilstrækkeligt hurtigt.

Justitsministeriet har i 2023 oplyst til Social- og Boligministeriet, at Rigsadvokaten har gjort
Justitsministeriet opmærksom på, at der i visse tilfælde er problemer med at fuldbyrde foranstaltninger over
for personer, der er dømt til anbringelse i institution for personer med vidtgående psykiske handicap
(domstype II og III). Det oplyses, at der kan gå flere måneder fra, dommen er afsagt, til, at den
pågældende er anbragt i et tilbud i medfør af servicelovens § 108, der opfylder dommens betingelser.

Dette kan derfor betyde, at den dømte bliver boende enten på et botilbud, som ikke er omfattet af
servicelovens § 108, i eget hjem eller hos familie, eller er fængslet i varetægtssurrogat på en psykiatrisk
afdeling i måneder efter dommen.

Social- og Boligministeriet har derfor udsendt denne orienteringsskrivelse til kommunerne, som
understreger kommunalbestyrelsernes forsyningsforpligtelse og forpligtelser efter § 16 a i lov om
retssikkerhed og administration på det sociale område (retssikkerhedsloven).

Ministeriet understreger, at kommunerne har pligt til at oprette og drive de botilbudspladser, som er
nødvendige for, at straffen kan fuldbyrdes i egnede rammer. Af hensyn til at fuldbyrdelse af den
strafferetlige foranstaltning kan iværksættes umiddelbart efter domsafsigelsen, er det væsentligt, at
kommunalbestyrelserne er opmærksomme på, at der ikke går lang tid før, der findes en botilbudsplads,
som opfylder betingelserne i dommen. Det er ministeriets vurdering, at det er afgørende for
retssikkerheden og for de pågældende personer selv, at det sikres, at de kan afsone dommen i de rette
rammer. Det er desuden ministeriets vurdering, at det også bidrager til den kriminalpræventive indsats, at
denne målgruppe får den rette hjælp rettidigt.

Det bemærkes desuden fra ministeriet, at der som del af Aftale om kommunernes økonomi for 2024
(ØA24) var enighed mellem regeringen og KL om at løfte kommunernes anlægsinvesteringer
ekstraordinært med 0,2 mia. kr. i 2024, 0,6 mia. kr. i 2025 og 0,7 mia. kr. i 2026 til udvidelse af den
kommunale botilbudskapacitet på det specialiserede socialområde med henblik på at understøtte en mere
rimelig prissætning på området.
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Ministeriet vil primo/medio 2025 i dialog med KL og Social- og Boligstyrelsens Nationale
Koordinationsstruktur (NATKO) følge op på problemstillingen med henblik på at sikre, at der sker en
forbedring af situationen. Social- og Boligministerieriet vil orientere Justitsministeriet om resultatet af
opfølgningen.  

Ovenstående kan ligeledes ses i relation til den centrale udmelding vedr. borgere med udviklingshæmning
og dom (domstype 1 og 2), hvor en af afrapporteringens konklusioner ligeledes er, at der med fordel kan
udbygges kapacitet ift. åbne pladser til domstype borgere.

KL har besluttet, at drøfte orienteringsskrivelsen med ministeriet på møde medio januar. 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter orienteringsskrivelsen fra Social- og Boligministeriet 

Bilag:
- Bilag - Orienteringsskrivelse vedr. forsyningsforpligtelse - botilbud til domfældte

Beslutning:

Den Administrative Styregruppe drøftede punktet. Der var generelt en opfattelse af, at der i Nordjylland
ikke opleves store udfordringer ift. målgruppen, som skrivelsen omhandler. Det besluttes dog, at man her
især følger op på målgruppen i egen kommune. Herudover afventes KLs møde med ministeriet medio
januar, og der kan følges op i Den Administrative Styregruppe på et kommende møde.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 7.

Fælles møde med KDK 24.1.25

2024-079097 

Resume

Der er planlagt et fællesmøde mellem Kommunaldirektørkredsen og DAS Social d. 24. januar 2025.

Temaet for mødet er udgiftsudviklingen på det specialiserede socialområde, og sekretariatet har
udarbejdet et foreløbigt forslag til program for drøftelsen.

Den Administrative Styregruppe bedes drøfte om forslag til program kan godkendes. 

 

Sagsfremstilling

Programforslag for temadrøftelse mellem KDK og DAS Social. 

 

1. Hvad sker der på nationalt hold

Præsentation af nationale tiltag og aftaler med betydning for det specialiserede socialområde.

• Rammeaftale "Sammen om handicap" mellem Regeringen, aftalepartier og
interesseorganisationer

• Økonomiaftale 2025 mellem KL og Regeringen
• Delaftale på socialområdet mellem KL og Regeringen
• Ekspertudvalgets endelige rapport

Forslag om ekstern oplægsholder - evt. fra KL (Morten Mandøe)

 

2. Status på aktiviteter i Nordjysk regi ift. udgiftsudviklingen

Præsentation af opfølgning på Komponentanalyse

• Der har været afholdt en workshop i oktober måned 2024 med fokus på kommunernes
visitationspraksis

• Myndigheds- og udførerchefer involveres yderligere i 2025 mhp. workshop omkring konkrete forslag
til handling på baggrund af resultaterne af Komponentanalysen, samt komme med bud på
nytænkning og fokus på ændringer i egen praksis.

• Der følges op på Komponents undersøgelse omkring de særligt dyre enkeltsager

 

3. Kort præsentation af de seneste tal for udgiftsudviklingen i Nordjylland

• Styringscockpit
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Forretningsudvalget har drøftet forslaget til program og bakker op om de grundlæggende elementer i
dette. Forretningsudvalget har dog bedt sekretariaterne at undersøge, om fællesmødet kan udskydes til
senere på foråret (marts 2025), hvor nye data i styringscockpittet (2024) kan være klar, ligesom der vil
være afholdt en workshop med chefgruppen omkring opfølgning på Komponentanalysen, som kan
orienteres om. 

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender forslag til program for temadrøftelse med KDK

Beslutning:

Haukur S. Thorsteinsson orienterede om, at det er muligt at skubbe mødet med kommunaldirektørerne til
marts. Dette blev besluttet, således det bliver muligt at komme lidt længere med opfølgningen på
Komponentanalysen. Bl.a. skal der afholdes møde med psykiatri- og handicapcheferne (udfører og
myndighed) i februar, hvor der skal arbejdes ind i hvilke næste skridt, som kunne være relevante i
opfølgningen. 

Der var opbakning til det foreslåede program.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 8.

Socialpolitisk Dialogforum 2025

2024-079097 

Resumé

Forretningsudvalget har tidligere besluttet, at "Balancen mellem økonomi og socialfaglige hensyn på det
specialiserede socialområde"  skal være tema for Socialpolitisk Dialogforum i 2025. Sekretariatet har
udfærdiget et programforslag hertil. Den Administrative Styregruppe bedes godkende og evt. komme med
input til forslaget til program mv. for Socialpolitisk Dialogforum 2025.

Sagsfremstilling

Sekretariat for Nordjysk Socialaftale arbejder med nedenstående ift. Socialpolitisk Dialogforum 2025: 

Emne: Der tages afsæt i fokusområde 3b vedr. fremtidssikring af indsatsen herunder balancen mellem
økonomi og socialfaglige hensyn

Tid og sted: Fredag kl. 9-13 den 16. maj 2025 evt. på Comwell Rebild Bakker

Deltagere: Nordjyske kommunal- og regionspolitikere (fra socialudvalgene), de nordjyske socialdirektører
samt 1-3 repræsentanter fra hvert af de nordjyske handicapråd

Moderator: uafklaret endnu

Formålet med dagen: At give inspiration til arbejdet med at sikre balancen mellem økonomi og de
socialfaglige forhold på det specialiserede socialområde herunder at give politikerne blik for de
udfordringer, der kan ligger her. Endelig er der fokus på, at deltagerne får mulighed for at drøfte og dele
viden og erfaringer på tværs af de nordjyske kommunegrænser og regionen.

Forslag til program (oplægsholderne er ikke endeligt bekræftede):

Kl. 8.30-9.00: Ankomst og morgenbrød

Kl. 9.00-9.10: Velkomst ved KKR Formand Lasse Frimand Jensen, Borgmester Aalborg Kommune

Kl. 9.10- 9.45: Udviklingen på det specialiserede socialområde, herunder endelig afrapportering fra
Ekspertudvalget v. Jakob Bigum, Formand for Kommunale Velfærdschefer og medlem af Ekspertudvalget. 

Kl. 9.45-10.15: Økonomisk og faglig styring på det specialiserede socialområde – hvor er
mulighedsrummet? v. Camilla Dalsgaard fra VIVE.

Kl. 10.15-10.45: Borddrøftelser inkl. enkelte plenumnedslag

Kl. 10.45-11.00: Pause

Kl. 11.00-12.00: Kommunale erfaringer med økonomisk og faglig styring på det specialiserede
socialområde i form af fx:
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• Oplæg fra styregruppeformanden fra Rammeaftalesamarbejdet i Sjælland, hvor de har vedtaget en
udviklingsplan og en række principper for fælles udvikling af et fagligt og økonomisk bæredygtigt
socialområde.

• Evt. også oplæg fra Aalborg, Aarhus eller Odense Kommune, som alle har arbejdet med emnet

Kl. 12.00-12.30 Borddrøftelser inkl. enkelte plenumnedslag

Kl. 12.30-12.50: Politisk paneldebat med 3 nordjyske politikere vedr. hvad der bliver væsentligt rent politisk
i denne balancegang (evt. 1 kommunal, 1 regional og 1 repræsentant fra et handicapråd)

Kl. 12.50-13.00: Afrunding og farvel ved KKR Formand Lasse Frimand Jensen, Borgmester Aalborg
Kommune / KKR Næstformand Mogens Christen Jensen, Jammerbugt Kommune

Mulighed for frokost to-go eller at spise, der hvor arrangementet afholdes.

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Godkender og evt. giver input til programforslag mv. for Socialpolitisk Dialogforum 2025

Beslutning:

Den Administrative Styregruppe bakkede op om det foreslåede program, tidspunkt mv. til Socialpolitisk
Dialogforum 2025. Der var ikke umiddelbart input vedr. mulig moderator, men det blev aftalt, at hvis nogen
kommer i tanke om relevante input, så skrives der til sekretariatet.

Søren Aalund bragte udfordringerne med forståelsen af Almenboliglovens begrænsninger på banen, som
et emne, som kunne være relevant. Der var opbakning til emnet, og det blev besluttet, at dette søges bragt
ind på mødet med kommunaldirektørerne i første omgang. Her var der i forslaget til program lagt op til, at
Morten Mandøe skulle holde oplæg, og han kunne eventuelt også komme omkring dette emne.
Sekretariatet arbejder videre med dette.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 9.

Pædagogdimensionering 2025

2024-079097 

Resumé

Den Administrative Styregruppe behandler indstilling til KKR Nordjylland, som behandler en sag vedr.
pædagogdimensionering af studiepladser på pædagoguddannelsen på UCN på deres møde d. 7. februar
2025. Her tages der stilling til evt. behov for at ændre ved dimensioneringen for pædagoguddannelsen
samt tage stilling til fordelingen mellem specialiseringsretninger.

På et møde i sparringsgruppen vedr. pædagogdimensionering d. 5. november 2024 var det her
vurderingen, at der ikke er noget, som umiddelbart taler for at ændre ved dimensioneringen i 2025.

Der er udarbejdet et notat, som samler op på det øvrige materiale og yderligere inputs med relevans for
sagens behandling. I notatet fremgår ligeledes en anbefaling til drøftelse blandt fagdirektørerne, ift. den
forestående dimensionering. Dette notat er sendt ud til kommentering hos parterne inden det vendes i
fagdirektørkredsene.

Der gives en mundtlig tilbagemelding på mødet i DAS, på baggrund af evt. tilbagemeldinger fra
kommenteringen hos parterne, da der er deadline herfor d. 7. januar 2025. 

 

Indstilling

Det indstilles, at Den Administrative Styregruppe

1. Drøfter anbefaling til KKR Nordjylland med henblik på godkendelse af dimensioneringen af
studiepladser på pædagoguddannelsen på UCN for studieåret 2025-2026

Bilag:
- Sagsbeskrivelse DAS - pædagogdimensionering 2025-2026
- Sparringsgruppe på pædagogområdet - notat ift. dimensioneringen af pædagoguddannelsen på UCN
2025-2026
- Fremskrivning af udbud af og efterspørgsel efter pædagoger
- AUP03 - Fuldtidsledige i pct. af samtlige forsikrede (foreløbig opgørelse) - 07.2017-08.2024 – Region
Nordjylland
- AUF02 - Fuldtidsledige efter køn, ydelsestype, område, a-kasse og tid - 01.2007-02.2024 – Region
Nordjylland
- Arbejdsmarkedsbalancen - pædagog - d. 30. oktober 2024 - historisk oversigt fra 2014-2024

Beslutning:

Haukur S. Thorsteinsson redegjorde for, hvorfor dimensioneringen ikke ændres.

Der var i Den Administrative Styregruppe opbakning til dette.

Det blev drøftet, at der stadig skal være fokus på, hvordan man skaber øget interesse og søgning til
pædagogfaget, hvilket der ligeledes er fokus på i mange forskellige regi. Dette kunne ligeledes være et
emne til fællesmødet mellem forretningsudvalgene på socialområdet og børne- og ungeområdet.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 11.

Eventuelt

Beslutning:

Martin Bjørn Andersen orienterede om forsinkelse af byggeriet vedr. tilbud for unge med svær selvskade.
Der er ventetid på byggetilladelsen, hvorfor ibrugtagningstidspunktet på nuværende tidspunkt er ubekendt.
Det Administrative Styregruppe orienteres, når der er nyt i sagen.
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Mødet den 09.01.2025 DAS Social

Åben

Punkt 12.

Næste møde

Næste møde finder sted d. 17. marts 2025, kl. 12.00-16.00. Mødet er virtuelt. 

Beslutning:

Ingen bemærkninger.
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